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نرخ ارز توافقی و ذی نفعان نظم جدید
در آن زمان که بازار نیمایی تشــکیل شــد و بانك مرکزی علاقه مند 
بود این دســت از بنگاه ها کــه از منابع یارانه ای اســتفاده می کنند، 
درآمد ارزی حاصله را در بازار نیمایی عرضه کنند، این اتفاق نیفتاد.  
این درحالی بود که فشــار تحریم ترامپ به مراتب از تحریم پیشین 
شدیدتر بود. اکنون که با ایجاد بازار ارز توافقی  نظم جدیدی بناست شکل گیرد، 
همراهــی این بنگاه ها اهمیــت دارد. دولت چهاردهم با شــعار دعوا نکنیم و 
ضرورت وفاق   سر کار آمد. یك مصداق بسیار مهم وفاق، همکاری این بنگاه ها 
در عرضه ارز است. این امر نیازمند گفت وگوی منتج به نتیجه است. شاید علت 
اینکه با وجودی که بازار توافقی در ۲۶ آذر ماه آغاز به کار کرد  اما به این بنگاه ها 
فرصت داده شد تا بهمن ماه به بازار ورود کنند، یافتن راه هایی برای گفت وگوی 
مؤثر باشد. در صورتی که این بنگاه ها حاضر به عرضه ارز خویش نشده یا بخش 
مهمــی از آن را در این بــازار عرضه نکردند یا میزان درآمــد صادراتی خود را 
کمتر گزارش دادند، دولــت می تواند برای حفظ حقوق ملت  منابعی را که در 
اختیار آنان قــرار می دهد  با نرخ بازاری به آنان عرضه کند. لازم اســت دولت 
توجه ویژه ای به این مســئله داشته باشــد، در غیر این صورت می توان شکست 
این سیاســت را حدس زد که فقط شاهد کاهش کسری بودجه دولت، فشار بر 

بنگاه های خصوصی کوچك و متوسط و مردم خواهیم بود.
از ســوی دیگر، ایجاد بازار توافقی موجب بهبود تراز تجاری نخواهد شــد؛ زیرا 
۷۰ درصــد واردات مربوط به دو صنعت غذایی و کشــاورزی و ماشــین آلات و 
تجهیزات بوده اســت که گریزی از آن نیست. به تعبیر دیگر، شرط مارشال لرنر 
در ایران برقرار نیســت. باید توجه داشت که مهم ترین گروه های واردکننده نیز 
دولــت و برخی بنگاه های بزرگ هســتند. در نتیجه، درآمد دولت از ســویی با 
افزایش نرخ ارز توافقی افزایش یافته و از سوی دیگر نیز هزینه اش برای تأمین 
کالاهای اساسی و یارانه ها نیز افزایش می یابد. این درحالی است که بنگاه های 
غیردولتی که به صادرات معدنی و خام فروشی به نرخ جهانی اقدام می کنند، 

سهم کمتری از واردات دارند.

تحریم ها و ناترازی انرژی 
ســازمان بهینه ســازی و مدیریت راهبردی انــرژی: کلید تحول در 

مدیریت مصرف انرژی
سازمان بهینه سازی مصرف ســوخت، در مدیریت مصرف انرژی و 
کاهش ناترازی گاز نقش برجســته ای ایفا می کند. این ســازمان با 
اجرای پروژه های بهینه ســازی در بخش های مختلف، از جمله ســاختمان ها، 
صنایع و حمل ونقل و ترویج اســتفاده از تجهیزات بــا بازدهی بالا، به افزایش 
بهره وری انرژی و کاهش مصرف ســوخت کمک می کنــد. در بخش خانگی، 
استفاده از تجهیزات کارآمد مانند بخاری ها و پکیج های استاندارد، عایق سازی 
ســاختمان ها، تنظیم دمای محیط و فرهنگ سازی، تأثیر چشمگیری بر کاهش 
مصــرف دارد. در بخش صنعتــی، بهره گیری از فناوری های پیشــرفته، بهبود 
فرایندهــای تولید، بازیافت انــرژی و ارتقای تجهیزات قدیمی، نقشــی کلیدی 
در افزایش بهره وری و کاهش مصرف ســوخت دارد. عایق ســازی، استفاده از 
تجهیزات کارآمد و مدیریت هوشــمند انرژی در ساختمان های اداری و تجاری 
نیــز از اولویت هــای مهم هســتند. اجــرای تعرفه های پلکانی بــرای کاهش 
مصرف بیش از حد و تشــویق مصرف کنندگان کم مصرف، همراه با اســتفاده از 
فناوری های نوین نظیر هوش مصنوعی و بهینه سازی شبکه گازرسانی، از جمله 
اقدامات اساســی در این زمینه است. در چارچوب برنامه هفتم توسعه، ادغام 
این ســازمان با نهادهای مرتبط برای تشکیل «ســازمان بهینه سازی و مدیریت 
راهبردی انرژی» پیش بینی شــده اســت که به هماهنگی بیشــتر در مدیریت 
انرژی و کاهش ناترازی کمک خواهد کرد. اتخاذ این رویکردها، علاوه بر کاهش 
ناتــرازی گاز، به تقویت امنیــت انرژی، کاهش هزینه ها، حفــظ منابع طبیعی 
و بهبود محیط  زیســت منجر خواهد شــد و رفاه اجتماعی و توســعه پایدار را 

تضمین می کند.

 همکاری بین بخشی برای رفع ناترازی انرژی
ناترازی انرژی در ایران یک بحران پیچیده است که نیازمند همکاری تمامی 
دستگاه هاســت. وزارت نفت باید با ســرمایه گذاری در توسعه میادین نفتی و 
گازی و بهینه ســازی تولید گاز، ناترازی گاز را کاهــش دهد. این تلاش ها باید با 
همکاری سازمان بهینه ســازی و مدیریت راهبردی انرژی تکمیل شود؛ چراکه 
این سازمان، با بهبود مصرف انرژی در بخش های خانگی، صنعتی و حمل ونقل 
و ترویج اســتفاده از تجهیزات با بازدهی بالا، می تواند مصرف سوخت را بهینه 
کرده و هدررفت انرژی را به حداقل برساند. به ویژه پیشنهاد تعرفه های پلکانی 
و اســتفاده از فناوری هــای نوین نظیر هوش مصنوعی بــرای پایش و مدیریت 
انــرژی، بایــد از جملــه راهکارهای عملی این ســازمان باشــد. وزارت نیرو با 
بهینه سازی شبکه توزیع برق و افزایش بهره وری نیروگاه ها، به حل بحران برق 
کمک می کند. وزارت راه و شهرســازی با توسعه حمل ونقل عمومی و کاهش 
وابستگی به خودروهای شــخصی، مصرف سوخت را کاهش می دهد. وزارت 
جهاد کشــاورزی با اســتفاده از فناوری های نوین مانند آبیاری تحت فشــار و 
کشاورزی هوشمند به کاهش مصرف انرژی در بخش کشاورزی کمک می کند. 
وزارت امــور خارجه با رفع تحریم ها و ایجاد روابــط دیپلماتیک مؤثر می تواند 

سرمایه گذاری خارجی را جذب کرده و به حل ناترازی انرژی کمک کند.
نهادهــای نظارتی باید بــا تقویت کنترل ها و رصد دقیق بازار ســوخت، به 
جلوگیری از قاچاق سوخت و هدررفت منابع ملی پرداخته و نظارت مؤثری بر 
توزیع سوخت داشته باشــند. این اقدامات می تواند به کاهش ناترازی سوخت 
و مدیریت بهتر منابع انرژی کشــور کمک کند. وزارت صنعت، معدن و تجارت 
(وزارت صمت) مسئول نظارت بر تولید و کیفیت خودروهای داخلی است. این 
وزارتخانه باید با ایجاد استانداردهای بالاتر در زمینه مصرف سوخت و حمایت 
از تولید خودروهای کم مصرف، به کاهش ناترازی بنزین و بهینه ســازی مصرف 

سوخت کمک کند.

 نتیجه گیری
حــل بحران ناترازی انرژی در ایران نیازمند همکاری همه جانبه و رویکردی 
جامع از ســوی تمامی دستگاه ها و وزارتخانه هاســت و صرفا به وزارت نفت 
منتهی نمی شــود. فقط از طریق تلاش مشترک و سرمایه گذاری در فناوری های 
نویــن می توان از ایــن بحران عبور کرد و بــه تأمین پایدار منابع انرژی دســت 
یافــت. ناترازی انــرژی به ویژه در بخش هــای گاز و برق، به وضوح ریشــه در 
تصمیمات گذشــته و بی توجهی به سرمایه گذاری های بلندمدت دارد. بنابراین 
تمام وزارتخانه ها باید به  طور فعال در راســتای رفــع این چالش ها همکاری 
کــرده و از هدررفت منابع جلوگیری کنند. همچنین، وزارت امور خارجه و بدنه 
حاکمیت با حل بحران تحریم ها می توانند فرصت های جدیدی برای توســعه 
بخش انرژی کشــور فراهم کرده و به رفــع ناترازی های موجود کمک کنند. در 
انتها باید یادآور شــد انتظار صرفــا از وزارت نفت برای معجزه و حل تمام عیار 
بحران ناترازی انرژی  نه تنها یک اشتباه استراتژیک در عرصه مدیریت کلان کشور 
است، بلکه به هدررفت توان ذهنی و فکری کسانی که در این مسیر سخت در 
آن وزارتخانه در تلاش اند، منتهی خواهد شــد. ایــن رویکرد، فقط آدرس غلط 
به مســئولان، دســت اندرکاران و حاکمیت می دهد و آنان را از درک عمیق تر و 
همه جانبه  تر بحران ناترازی محروم می کند. در واقع اگر نتوانیم ســازوکارهای 
متنوع و هم آهنگ بین بخشــی را در نظر بگیریم، مســیر حل این چالش هر روز 

پیچیده تر و دورتر از دسترس خواهد بود.

یادداشت

 در گفت وگویــی کــه بــا خانــم ســپنجی، نایب رئیس   �
ســابق فدراســیون فوتبال داشــتم، از دوره ای می گفت که 
اســتعدادیابی می کرد. گویا شــما هم در ۱۳ ســالگی برای 
فوتســال انتخاب شدید. خودتان بیشتر در این زمینه برای ما 

توضیح می دهید؟
من اولش از فوتســال شــروع کردم. وقتی ما در فوتسال 
بودیم، خانم ســپنجی می آمد و بازی ما را می دید. من برای 
تیم ملی جوانان انتخاب شدم. بعد یک مسابقه دوستانه بین 
ایــران و آلمان بود که هم تیم بزرگســالان بازی کردند و هم 
جوانان به میدان رفتند. بعد از آن بازی، من و فرشته کریمی 
به تیم ملی بزرگســالان دعوت شدیم. سرمربی ما هم خانم 

مظفر بود.
 در گذشته بسیاری از بازیکنان فوتسال، فوتبال هم بازی   �

می کردند. شرایط شما چطور بود؟
بعد از آنکه در تیم ملی فوتبال بزرگســالان بازی کردم، تا 
سال ۸۸ فوتســال بازی می کردم. هم زمان فوتبال هم بازی 
می کردم، ولی بعــد از آن چون واقعا عاشــق فوتبال بودم، 
تصمیــم گرفتم که دیگر به طور کامل فقط فوتبال را انتخاب 
کنم؛ چون مصدومیتی برایم پیش آمد و به خاطر آن بود که 
دو رشته را دنبال می کردم. به هر حال این دوتا رشته خیلی با 
هم متفاوت بود و در طولانی مدت باعث آسیب و مصدومیت 

من شد. دیگر از سال ۸۸ به بعد فقط در فوتبال بودم.
 با توجه بــه اینکه در تمام ســال ها و نوســاناتی که در   �

فوتســال و فوتبال به خاطر مخالفت های فیفا و ای اف سی با 
از مسابقات بین المللی دست و پنجه  حجاب و حذف شدن ها 

نرم کردید، برخورد شما با این مسائل چطور بود؟
من یادم هســت که مســابقات المپیک لنــدن بود که در 
کشــور اردن بود که ما نتوانســتیم بازی کنیم. خب ببینید، ما 
اصلا فقط دوســت داشــتیم بازی کنیم و از گروه بالا بیاییم و 
فوتبال ما پیشــرفت کند و آنجا که این اتفاق افتاد، ما حجاب 
هم داشــتیم، اما به خاطر حجاب ما کلاهی داشــتیم که به 
یقه اسکی ها دوخته بودیم. چون فیفا به مقنعه های ما ایراد 
گرفته بود، ما همه شــرایط را فراهم کردیم که فقط بتوانیم 
بازی کنیم. در آن مســابقات تیم ملــی ایران آن زمان آن قدر 
خوب بود که مطمئن بودیم می توانیم از گروه صعود کنیم و 
به مرحله بالاتر برویم. ولی متأســفانه شرایطی که پیش آمد 

و به خاطر حجاب، نگذاشتند ما بازی کنیم.
 چطور با این چالش روبه رو شدید؟  �

حال همه ما خراب شــده بود. در آن بازی من نتوانســتم 
بــازی کنم؛ چون بازی قبلش اخراج شــده بودم و به همراه 
نیلوفر یادم هســت که از روی سکو بازی را دنبال می کردیم. 
وقتــی فهمیدیم به خاطر حجــاب نمی توانیم بــازی کنیم، 
همــه گریه می کردیم. با پرچــم دور زمین می دویدیم و فقط 
بــا گریه خودمان را آرام می کردیم. امــا خب ببینید، من فکر 
می کنــم ما دنبال هدف بزرگ تری بودیــم و رؤیای بالاتری را 
دنبال می کردیم. برای همین هر چالش و هر پســتی وبلندی 
را تحمــل می کردیــم تا بتوانیــم بازی کنیم. خیلی ســخت 
بود. تــا چند روز هم حال همه بد بــود. بعد دوباره تصمیم 
گرفتیم دوباره تلاش کنیم تا یک روزی با همین حجاب بازی 
کنیــم و به چیزهایی که می خواهیم  برســیم. ناراحت بودیم 
ولی بعــدش تصمیم گرفتیم که باز بتوانیــم به این هدف و 
رؤیای مان ادامه بدهیم و تلاش کنیم که یک روزی بتوانیم با 
همین حجاب بازی کنیم و به چیزی که می خواهیم، برسیم.

 فوتســال زنان و پس از آن هم فوتبــال پله های ترقی را   �
خیلی زود طی کرد. ما بازیکنان خوبی داشتیم، لژیونر داشتیم 
و گاهی اتفاق می افتاد که لژیونرهای معکوس هم داشــتیم 
که بازیکنان ایرانی مقیم خارج بــه ایران می آمدند، ولی آن 

پیشرفت اتفاق نیفتاد. آیا یک نسلی در این میان سوخت؟
ببینیــد، واقعا مــا بازیکنــان خیلی خوبی داشــتیم. من 
در ۱۲-۱۳ ســالی که آمــدم حرفه ای بازی کــردم، بازیکنان 
خیلی خوبی بودند. زمانی که مثــلا من بچه بودم، بازیکنان 
بزرگ تری داشــتیم که واقعا بی نظیر بودند. از لحاظ تکنیکی 
ما خیلی اســتعدادهای خوبی داریم و باید این اســتعدادها 
حمایت شــوند. اگر ما بخواهیم به جام جهانی برسیم، باید 
یک برنامه بلندمدت داشــته باشیم. اما باید بدانیم که با دوتا 
بــازی تدارکاتی نمی توانیم حتی در آســیا هــم حرفی برای 
گفتن داشته باشیم. این برنامه ها اصلا نتیجه نمی دهد. شما 
اگــر می خواهید واقعا نتیجه مناســب و در حد جام جهانی 

بگیرید، باید یک برنامه بلندمدت طراحی کنید.

 این برنامه بلندمدت برنامه فدراســیون فوتبال است یا   �
باید باشگاه ها در آن مشارکت کنند؟

فوتبال ما به آدم هایی نیاز دارد که دلســوز باشند. الان ما 
نسلی داریم که واقعا می توان بهترین نتیجه را با آنان گرفت. 
ما در هر پستی بازیکن خوبی داریم. الان خیلی فوتبال بانوان 
حرفه ای تر شــده. اگر مسئولان دلسوز و حامی داشته باشیم، 
می توانیم به جام جهانی برســیم. نه اینکــه بخواهم الکی 
حرفی بزنم و فکر کنید که همه اینها فکر و خیال هستند. نه، 

من بر اساس توانایی بازیکنان خودمان این حرف را می زنم.
 هیچ وقت به حضور در جام جهانی فکر کرده اید؟  �

بلــه، یکی از آرزوهای خود من این اســت کــه بتوانم در 
جام جهانی بازی کنم. امیدوارم  ایــن اتفاق بیفتد و بیاییم با 
یــک برنامه بلند مدت و اینکه نه حــالا می گوییم ما می رویم 
نتیجه خــوب می گیریم. بعد برمی گردیم شــش ماه از اردو 
خبری نیســت. دوباره یک بازی فیفا دی می شــود، یک بازی 
دوستانه می گذاریم، نتیجه نمی گیریم. خب طبیعی است که 
این اتفاق نمی افتد. برای رســیدن به جام جهانی باید برنامه 

مدونی داشته باشیم.
 در فوتســال در دهه ۸۰ مربیان آقا مثل آقای حیدریان   �

هم حضور داشــتند، در حالی که این شــرایط تا دهه ها برای 
دیگر رشــته های ورزش زنان وجود نداشت، اما این روند در 

نهایت به نتیجه لازم نرسید.
به هر حال اینکه مربی مرد باشــد یا نباشــد، خب دست 
مسئولان فدراسیون است. من فکر می کنم اگر آقایان بتوانند 
در فوتبال به ما کمک کنند؛ چون فوتبال را بلد هســتند و به 
بانوان کمک کنند، خیلی بهتر اســت. مــا مربی آقای خیلی 
خوبی در ســطح بالا داشتیم که آمدند در فوتبال به ما کمک 
کردنــد. آقای حســین عبدی و خیلی از دوســتان دیگر به ما 
کمــک کردند. حالا چرا نبایــد کمک بگیریــم و به ما کمک 
نکنند؟ نــه اینکه خانم ها ضعیف باشــند، به هر حال کمک 
کردنــد، آقا و خانم نــدارد. ولی زمانی که آقایــان آمدند در 

فوتبال بانوان، فوتبال ما خیلی بهتر شد.
 یک بار در یــک مصاحبه گفته بودید به  عنوان علی رفتید   �

در تمرین فوتبال مردان تست دادید و قبول شدید؟ الان زهرا 
می رود در زمین یا علی؟

در حال حاضر کــه زهرا در زمین بازی می کند (می خندد). 
وقتی بچــه بودم، خیلی عاشــق فوتبال بودم و همیشــه با 
برادرم از صبح تا شــب در کوچه ها بازی می کردیم. ســمت 
خانه ما یک باشگاهی به نام پویا بود که آقای نکونام هم آن 
موقع آنجا تمرین می کرد. یک روز با بچه ها داشــتیم تمرین 
می کردیم که متوجه شــدیم باشگاه تســت می گیرد. من به 
اســم علی با داداشم رفتم آنجا تست دادیم و خب، من آنجا 
توانستم بازیکن مقابلم را شکست بدهم و به من گفتند حالا 
برو شناســنامه  ات را بیاور که بعدش من گریــه کردم، رفتم 
پیش پــدرم و ماجرا را برایش گفتم و با هم برگشــتیم ســر 
تمرین. مربی آقــای ابوطالب بود، وقتی که فهمید من دختر 
هســتم، اصلا جا خــورد و گفت: من باورم نمی شــود! اصلا 
خودشــان تشــخیص نداده بودند. بعد از آن با خودم گفتم 
من یک روزی باید حتما یک فوتبالیســت بشــوم و با کمک و 
حمایت خانواده و به ویژه پدرم، خدا را شــکر توانستم در این 

مسیر قرار بگیرم.
 روحیه دخترهای فوتبالی خشن است و این مسئله باعث   �

شده شائبه هایی درباره تزریق هورمون به وجود بیاورد و حتی 
چند مستند درباره اینکه بعضی از بازیکنان با جنسیت پسرانه 
در تمرینات حاضر می شــوند ساخته شده است. می خواستم 

نظر شما را به  عنوان کاپیتان تیم ملی بدانم.
ببینید، این را که تست و اینها در فوتبال زنان هست، خودم 
ندیده ام، ولی واقعیتش را بخواهید  فوتبال یک رشــته بسیار 
جنگنده اســت. به هر حال زد و خورد زیادی دارد. اینکه شما 
بخواهید خیلی لطیف برخورد کنید، قطعا نمی توانید در این 
رشته موفق شوید. به خاطر همین باید خیلی قوی و جنگنده 
باشــی. چطور بگویم، باید خیلی جنگجو باشی که بتوانی در 
این رشــته موفق شوی. همین خصلت ها بخواهد درون شما 
ایجاد شــود، به هــر حال ناخودآگاه شــرایط متفاوت تری در 
مقایســه با خانم های دیگر ایجاد می شود. خیلی از دوستان 
من هستند که با شرایط بدنی خودشان تمرین می کنند، که نه 

تستی زدند و نه هورمونی استفاده می کنند.
 زنان استقلال با نام تاج قبل از انقلاب یک بازی دوستانه   �

با منتخب ایتالیــا در آزادی برگزار کردنــد و از آن روز بازی 

در چمن اســتادیوم آزادی بســته شــد و فقط یک بار زنان 
فوتبالیســت برای خداحافظی با ملیکا محمــدی در آزادی 
حاضر شــدند. آیا شــما هیچ وقت به بــازی در آزادی فکر 

می کنید؟
وقتی بــا دوســتان مان صحبت می کنیــم، بازی کردن در 
ورزشــگاه آزادی  یکی از آرزوهای همه ما ست. من امیدوارم 
یــک روزی فوتبال بانوان بازی دوســتانه یا اصــلا یک بازی 
رســمی داشــته باشــد و فقط خانم ها برای تماشــای بازی 
بیایند. متأســفانه ما فقط برای فوت ملیکا، دوست عزیزمان 
که از دســتش دادیم، توانســتیم به ورزشــگاه آزادی بیاییم. 
من شــنیدم بازی کــردن در آزادی حال و هوای خاصی دارد و 
امیدوارم بتوانم بازی در آنجــا را تجربه کنم. امیدوارم دیگر 
چنین شــرایطی پیش نیاید که برای از دســت دادن کسی به 

آزادی برویم.
 زنان فوتبالیست همیشــه با حجاب هستند. چندی قبل   �

یک عکس  وایرال شــده بود که یک سرباز از بالای دیوار بازی 
فوتبال زنان را نگاه می کرد. شــما دوســت دارید  مثلا پدر و 

برادرتان تماشاگر بازی شما باشند؟
بلــه ما همیشــه حجــاب داریــم. مــا هم مثــل همه 
فوتبالیســت های دیگر دوســت داریم خانواده هایمان بیایند 
و بازی هــای ما را ببینند. من وقتی تهــران بازی دارم، مادرم 
گاهی به ورزشــگاه می آید که خیلی انگیزه من را بالا می برد. 
اگــر پدر و برادرهای ما هم باشــند، انــرژی چند برابری به ما 
می دهند. نباید به این مسئله جنسیتی نگاه کنیم. باید همه جا 
خانم ها و آقایــان بتوانند بروند و راحت بــازی را نگاه کنند. 
دوست دارم آنها به استادیوم بیایند و ببینند که بازی ما چقدر 

پیشرفت کرده است.
 چطور خاتون بم ۹ فصل توانسته قهرمان لیگ برتر بانوان   �

ایران باشد؟
واقعیت این اســت که ما از اولش نمی رویم در مسابقات 
که قهرمان شــویم. قهرمان شــدن به نظر من آسان تر است، 
ولی قهرمان ماندن خیلی ســخت تر اســت. بــه هر حال هر 
ســال تیم ها خیلی بهتر می شوند. رقیب های ما هم هر سال 
متفاوت تر می شــوند و بازیکنان بم همیشه با دل و جان بازی 
می کنند و ما هیچ وقت هیچ حریفی را  دســت کم نمی گیریم. 
یک جورهایی هم عادت شــده؛ یعنی احســاس می کنم اگر 
بازی را نبریم، خیلی بد اســت و برای همین در هر بازی صدِ 

خودمان را می گذاریم.
 بــم چند دوره هم به  عنوان نماینــده ایران به بازی های   �

آسیایی صعود کرد که امســال خوشبختانه موفق شد از گروه 
خودش صعود کند.

تیم هــای حاضر در آســیا، چه به لحــاظ امکانات  و چه 
شرایط، قابل مقایســه با ما نیستند. واقعیت این است که هر 
سال که می رفتیم ســعی می کردیم  بهترین نتیجه را بگیریم 
ولی خب آن فاصله باعث می شود  ما نتیجه دلخواه  خود را 
به دست نیاوریم. امســال خدا را شکر فکر می کنم توانستیم 
آن تجربه لازم را به دســت بیاوریم. بچه ها خیلی پخته تر و 
باتجربه تر بازی کردند. برای دور بعد هم که خیلی بازی های 

سختی در پیش داریم.
 بعد از گل صعود تیم خاتون که به ثمر رساندی، روسری   �

از سرت افتاد و چالش برانگیز شــد. چطور با این مسئله کنار 
آمدی؟

هیچ وقت فرصت نشد که بخواهم درباره آن حرف بزنم، 
ولــی الان می خواهم بگویــم ما در تایلند کــه بودیم، حتی 
مقنعه هایمــان را دوخته بودیم؛ چون هــوا گرم بود و اصلا 
لباس ها به تن ما چسبیده بود. یعنی شما مقنعه را که سرت 
می کردی، یک استارت که می زدی دوباره مقنعه ها می افتاد. 
ناخودآگاه و در شــرایط گرما و آن فشــار بازی، متوجه قضیه 
نمی شــدیم و بعد از گل من اصلا آن موقع که شــال از سرم 
افتاده، متوجه نشده بودم. آن بازی دیدار سختی برای ما بود؛ 
چون تایلند واقعا نماینده بســیار قــوی ای بود. بازی برای ما 
خیلی ســنگین بود. من اصلا متوجه نشدم  شالم افتاده و آن 
را درست کردم. واقعا آن گل، یک گل بی نظیر بود؛ برای اینکه 
ما توانستیم به مرحله بعد صعود کنیم و  دل مردم و کسانی 
را که طرفدار فوتبال زنان هستند   خوشحال کنیم. بعد از بازی 
هم حجم اســتوری ها و خوشــحالی ها آن قدر زیاد بود که تا 

یک ساعت نمی توانستم اینستاگرامم را باز کنم.
 زهرا قنبری به  عنوان خانم گل لیگ، در یک فصل ۵۰ گل   �

به ثمر رســانده است. در مقایســه با آقایان حدود دو تا سه 

زهرا قنبری، کاپیتان تیــم ملی فوتبال زنان ایران و بازیکن تیم خاتون بم، 
از  جمله بازیکنانی است که از سن ۱۳  ســالگی در فوتسال و فوتبال ایران 
حضور داشــته و بارها  عنوان خانم گلی رقابت های فوتبال را کسب کرده 

اســت. زهرا قنبری در گفت وگو با «شــرق» از روند ورودش به فوتســال 
و فوتبال ایــران تا به ثمر رســاندن گل صعود خاتون بــه مرحله بعدی 

رقابت های آسیایی صحبت کرد.

شقایق آسیایی

برابر آنها ست.
 نمی توانیم بگوییم  چون آقایان گل های کمتری دارند، ما 
لیگ ضعیفی داریم. اگر نگاه کرده باشــید، تاتنهام و لیورپول 
هم دو  ســه شب پیش بازی داشتند و ۹  گل رد و بدل شد. در 
لیگ زنان ما حداقل۱۰  تیمی که داریم واقعا تیم های خیلی 
خوبی هستند. فکر می کنم در فوتبال بانوان جذابیت خیلی 
بالا ســت و هر موقعیتــی که هر بازیکن به دســت می آورد  
ســعی می کند به گل تبدیــل کند. من هم همیشــه تلاش 
می کنم تا تلاش هم تیمی هایم وقتی به من می رســد، به گل 
ختم شــود. به خاطر همین ۵۱ گلی که زدم، میانگین در هر 

بازی سه گل به ثمر رساندم.
 لطفــا درباره مربیانــی که می گویم  در یــک جمله به ما   �

توضیح بدهید.
مرضیه جعفری: بســیار آدم مهربــان، دل بزرگی دارد و 

فکر می کنم  یک اسطوره به معنای واقعی باشد.
شــهرزاد مظفر: خیلی دلم برایشــان تنگ شده. من سنم 
کم بود که افتخار این را داشــتم  شــاگرد ایشان باشم. جای 
خانم مظفر در فوتســال ایران خیلی خالی است و امیدوارم 

زودتر به ایران برگردد.
مریم ایراندوســت: بسیار آدم شجاع و با شهامتی است و 
همیشه از بازیکنانش به نحو احسن  دفاع می کند و هر کاری 

که بتواند برای آنها انجام می دهد.
 به لژیونر شدن هم فکر می کنی؟  �

من یک ســال عراق بازی کــردم. فرصت هایی هم برایم 
پیش آمد تا در ســن پایینی که داشــتم  لژیونر شوم؛ مثلا تیم 
الجزایــر و پرتغال. واقعیتش آن زمان زیاد جدی به این فکر 
نکرده بودم، ولی اگر تجربه الانم را داشــتم قطعا اســتقبال 
می کــردم. البته این را هم بگویم که باید شــرایط این انتقال 
راضی کننده باشــد. من حاضر نیســتم به هر قیمتی لژیونر 

بشوم.
 من خیلی دیدم که بازیکنان ایرانی تبار ســاکن آمریکا به   �

ایران مهاجرت معکوس می کنند. علتش چیست؟
ما بازیکنانی داشتیم که در سن پایین آمدند در لیگ ایران 
بازی کردند. اما اگر بخواهیم واقع بین باشــیم، این بازیکنان 
در رده هــای بالای باشــگاهی در آمریکا بــازی نمی کردند. 
سطح ایران هر ســال دارد پیشرفت می کند؛ یعنی امسال ما 
نسبت به ســال گذشته مان خیلی پیشــرفت داشتیم. قطعا 
سال آینده نسبت به امســال پیشرفت خواهیم داشت. سال 
به سال درحال پیشــرفت هستیم؛ چون بچه ها دارند خیلی 
حرفه ای تر می شــوند و به فوتبال بــه  عنوان یک حرفه نگاه 
می کننــد. خب در ایــران فوتبال بازی کردن برای کســی که 
می خواهــد از آمریکا بیاید  و با این حجاب بازی کند، شــاید 
سخت باشد. برای همین در سن پایین تر راحت پذیرا هستند. 
همیشــه به ملیکا می گفتم چرا می آیی ایران؟ می گفت: من 

ایران را دوست دارم.
 الگــوی فوتبالی شــما در ایران و خارج چــه بازیکنانی   �

هستند؟
در ایران بســیار ارادت دارم به آقــای علی دایی و خیلی 
دوســت دارم  یک بار از ایشان دعوت کنم در تمرین تیم ملی 
زنان شرکت کنند.  بخواهم خارج از ایران را هم بگویم، بازی 

کریس رونالدو را همیشه پیگیر بوده ام.
 بهترین خاطره و بدترین خاطره ورزشی شما چیست؟  �

 من گل های زیــادی زدم. فکر می کنم  یکــی از گل هایی 
که برایم همیشــه خاطره دارد، گلی است که به ویتنام زدم 
از روی یک ضربه ایســتگاهی و همــان گل رفت در برنامه 
۹۰ جزء ســه  گل برتر شــد. آن زمان فوتبال بانوان را کســی 
اصلا نمی شــناخت، ولی آن گل ، در برنامه ۹۰  باعث شد   به 
فوتبال زنان نگاه ویژه ای شود. خاطره بد خیلی حضور ذهن 
ندارم، ولی خب خاطره بدی که می توانم از فوتبالم بگویم، 
از دســت دادن ملیکای عزیز است که همیشه واقعا جایش 
در تیم ما و فوتبال زنان خالی اســت. او می توانســت آینده 

درخشانی داشته باشد.

 هیچ وقت به این فکر کردید که چون زن هستم نتوانستم   �
در ایران به آن چیزهایی که می خواهم برسم؟

ببینید، رســیدن به چیزی که شــما می خواهید، در ایران 
خیلی ســخت است؛ یعنی پســتی و بلندی های زیاد دارد و 
باید بدانی که چالش های زیادی را باید پشــت سر بگذاری. 
بااین حال، من همیشــه برای چیزی که می خواستم جنگیدم 
و خدا را شــکر به همه آنها هم رسیدم. اگر هم چیزی بوده 
که نتوانستم به دست بیاورم، دست خودم  نبوده! بازی کردن 
در جام جهانی را دوست دارم و فکر می کنم  با طراحی ویژه 
مسئولان بتوانیم به این مهم برسیم. تلاش ما بوده ولی نیاز 

به حمایت دوستان و مسئولان نیز دارد.
 به دخترهایی که دوســت دارند فوتبالیســت  شوند چه   �

توصیه ای دارید؟
من همیشه ســعی کردم با تلاش و پشتکار خودم  به آن 
چیزی که می خواهم دســت پیدا کنم. بــه دختر ها توصیه  
می کنم باید بدانند که عشــق به فوتبال باید خیلی زیاد باشد 
تا شــما بتوانی به آرزوها و رویاهایت برســی. باید ســال ها 
زحمت بکشــی تا بتوانی بهترین بازیکن یا خانم گل بشــوی 
یا اینکه فوتبالت دیده شــود. الان من نزدیک به ۱۷-۱۸ سال 
است که دارم فوتبال بازی می کنم، سه دوره خانم گل بودم 
و دو دوره بهترین بازیکن ایران شدم. اینها همگی نیاز به یک 
زمان و صبر و حوصله زیاد دارد. خیلی مصدوم شــدم. یک 
بار در بچگی دو  دســتم با هم شکســت. می خواهم بگویم 
 این طور  نیســت که شــما بتوانی راحت همه چیز به دست 
بیاوری و بگویند بفرمایید این برای شما. باید برایش سختی 
بکشــید، تلاش کنید و عرق بریزید. روزهای گرمی و ســردی 
را تحمل کنیم که بتوانیم به آنچه  می خواهیم برســیم. ولی 
هیچ وقت اگر تلاش و اراده و پشــتکار داشــته باشید، سریع 

ناامید نشوید.
 حرف پایانی؟  �

می خواهم یک تشــکر بکنم  اگر اجازه بدهید  به خصوص 
از پدر و مادرم که خودشان می دانند  چقدر دوست شان دارم. 
واقعا همیشه به من قوت قلب می دهند، ممنونم. به خاطر 
این مدت و این ســال ها که برای من زحمت کشــیدند و دعا 
کردند. هــر بازی که می روم در زمین، بــه پدر و مادرم زنگ 
می زنم و  می گویم  برایم دعا کنند. اصلا نفس شان حق است 
و همیشه به من کمک کردند و دعای خیرشان همیشه پشت 

سر من است.

گفت وگوی «شرق» با کاپیتان تیم ملی فوتبال زنان ایران

قنبری: دوست دارم در جام جهانی بازی کنم
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